
 

 

EKONOMIKA 

Kdybychom znali skutečný stav ekonomiky, možná bychom            
k intervencím vůbec nesáhli, říká Zamrazilová 

Statistici letos v červnu zpřesnili údaj o růstu 

českého HDP za loňský rok z 4,2 procenta na            

4,5 procenta. Nejde ovšem o nic neobvyklého. Data se 

takto upravují běžně s tím, jak se statistikům se 

zpožděním dostávají do rukou nové přesnější údaje, 

které trvá déle získat. 

Hlavní ekonomka České bankovní asociace              

a bývalá členka bankovní rady ČNB ale upozornila na 

to, že statistiky, které měla centrální banka                  

k dispozici v době zavedení intervencí proti silné 

koruně, se od později zpřesněných dat lišily mnohem 

více než jen o desetiny procentního bodu. 

V listopadu 2013 statistiky podle Zamrazilové například uváděly, že se v prvním čtvrtletí téhož 

roku spotřeba domácností meziročně propadla o 1,2 procenta. Z dnes dostupných údajů je patrné, 

že spotřeba domácností v období mezi lednem a březnem 2013 ve skutečnosti neklesala, ale 

stagnovala. Vyšší spotřeba přitom přispívá k růstu inflace. A právě nízká inflace hrozící přerůst       

v deflaci byla hlavním argumentem ČNB pro zavedení kurzového závazku.  

"Recese, která sužovala Česko v letech 2012 a 2013, už nevyhlíží tak hrozivě, jako vyhlížela       

v listopadu 2013, kdy byl přijímaný kurzový závazek ČNB," řekla Zamrazilová. Podle ekonomky, 

která byla v době zavedení intervencí členkou bankovní rady centrální banky, zůstává otázkou, 

jestli by ČNB kurzový závazek zavedla, kdyby věděla, že se skutečný stav ekonomiky od 

dostupných statistik tak liší. 

Zpřesnění údaje o růstu HDP za loňský rok 2015 podle Zamrazilové mimo jiné znamená, že 

základna pro růst letošního HDP bude ještě vyšší, než se čekalo. Česká bankovní asociace proto ve 

své nové prognóze snížila odhad růstu letošního HDP z dubnových 2,4 procenta o jednu desetinu 

procentního bodu. 

  Více na http://ihned.cz 

BANKY 

Největší polská banka PKO se chystá do Česka. Zaměří se především na 
polské firmy podnikající v zahraničí 

Největší polská banka PKO oznámila, že chce vstoupit do 

Česka. Banka, která je obchodovaná na burze a má 

podobné zaměření a historii jako Česká spořitelna, hodlá 

svou pobočku v Česku otevřít už příští rok v Praze. 

Expanze do Česka následuje po podobném kroku                

v Německu, kde PKO otevřela svoji pobočku ve Frankfurtu 

nad Mohanem v prosinci loňského roku. 

Podle předsedy správní rady banky Zbigniewa Jagiella 

PKO v červnu předložila žádost o povolení polské centrální bance, a když nebude mít polský 

regulátor námitky, chce do tří měsíců informovat Českou národní banku. PKO ale v rámci jednotné 

evropské licence novou bankovní licenci pro Česko nepotřebuje, může zde působit jen na základě 

oznámení. 

"Otevření pobočky v Česku je součástí expanze polských firem do zahraničí. Chceme se              

v zaměřit na polské firmy všude tam, kde to potřebují, a nabízet jim své služby," řekl Jagiello. 

V první fázi se tak PKO v Česku zaměří na firmy, kterým hodlá nabízet běžné účty, platební 

styk, platební karty a úvěry. V další fázi svoje 

LIDÉ 

Maurick Schellekens finančním 
ředitelem společnosti NN ČR/SR 

Role finančního ředitele 

NN ČR/SR se na začátku 

srpna 2016 ujme Holanďan 

Maurick Schellekens. Ve 

společnosti NN (dříve 

ING) působí více než      

10 let, naposledy coby 

finanční ředitel NN           

v Rumunsku. Jako člen 

představenstva se Maurick 

Schellekens bude podílet na strategii                

a celkovém směřování společnosti. 

Maurick Schellekens (39) nastoupil do NN   

v roce 2006. Po studiu pojistné matematiky, 

které na Univerzitě v Amsterdamu ukončil     

v roce 2002, svou expertizu v tomto oboru 

ještě prohloubil další kvalifikací z Institutu 

pojistné matematiky v Utrechtu. Před 

nástupem do NN Maurick pracoval tři roky 

jako konzultant v agentuře Mercer Human 

Resource Consulting. 

V rámci NN/ING započal svou kariéru jako 

manažer pojistných rizik v amsterdamské 

centrále ING Insurance Central Europe.          

V roce 2011 se přesunul do ING v Rumunsku, 

kde nejprve zastával roli CRO (Chief Risk 

Officer) a následně od října 2013 roli 

finančního ředitele (Chief Financial Officer). 

Maurick Schellekens je ženatý, má tři děti    

a mezi jeho koníčky patří golf a cyklistika.  

TIPY 

Čím méně vlastních peněz, tím více 
investiční byt vydělá, říká expert 

Byt na investici se v současné době vyplatí. 

Klíčové však je, aby si investor vždy na 

začátku rozmyslel, jakou nemovitost pořídí      

a především pak jakým způsobem ji bude 

financovat. Rozdíl ve výnosnosti jednotlivých 

bytů se může zásadně lišit. "Zkušený investor 

vám řekne, že v době, kdy jsou peníze od 

banky za dvě procenta a méně, je lepší 

hotovost investovat jinde a na nákup 

nemovitosti si půjčit co možná nejvíce," říká   

v rozhovoru pro Hospodářské noviny šéf 

finančněporadenské společnosti Chytrý Honza 

(Pokračování na stránce 2) 
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Jiří Paták. 

Argumentuje tím, že i konzervativnější 

investice hotovosti na kapitálovém trhu 

vynese více než dvě procenta. Investiční byty 

a domy je tak výhodné pořizovat právě             

s pomocí hypotečního úvěru. 

"Ideální poměr je v dnešní době jedna ku 

devíti, tedy na každých vložených 100 tisíc 

korun si 900 tisíc korun půjčit," vysvětluje 

Paták s tím, že vůbec nejnižší úrokové sazby 

hypoték banky poskytují právě v případech, 

kdy kupec plánuje 85 až 90 procent celkové 

ceny nemovitosti hradit pomocí úvěru.            

V takovém případě je možné dosáhnout na 

úrokovou sazbu hluboko pod dvěma procenty. 

Více na http://ihned.cz 

Peníze můžete vložit do piva nebo 
fastfoodu. Drobné investice vynáší asi 
osm procent, ale jsou více rizikové 

Společnost Fundlift se jako první v Česku 

soustředila na zprostředkování investic do 

tuzemských společností, jejichž podíly nebo 

dluhopisy mohou lidé získat už od pětistovky. 

Firma Fundlift, za níž stojí finanční skupiny 

Roklen a Rockaway, své služby spustila 

posledního května. Za tu dobu už přitom stihla 

vybrat kapitál pro firmy rychlého občerstvení 

Burrito Loco a energetický start-up enLog. 

"Emisi Burrita ve výši tří milionů korun 

jsme upsali během jediného týdne. Proto jsme 

úpis navýšili o další půlmilion a ten se vybral 

během dvou hodin," říká ředitelka investiční 

společnosti Andrea Lauren. 

Podle ní Burrito slavilo úspěch, protože jde 

o "zdravý fastfood fungující nonstop", což prý 

sedí do strategie Fundliftu, která se zaměřuje 

na "růstové české firmy", jež jsou inovativní. 

"Jde o společnosti, které jsou menší              

a u nichž je rizikovost investice vyšší. Na 

druhou stranu se ale snažíme vybírat 

společnosti s kvalitním produktem a sami do 

nich také investujeme," vysvětluje manažerka, 

jejíž firma získává pětiprocentní provizi jenom 

při úspěšném výběru celého úpisu. Hodnota 

výnosu investice se u každého projektu liší.    

U Burrita by měla dosáhnout osmi procent,     

u enLogu pak 10. 

Stejně tak se u každého projektu liší, zda 

investor za své peníze získá podíl v dané 

firmě, dluhopis, který pak promění v peníze, 

nebo takzvaný konvertibilní dluhopis, který 

může proměnit na akcie, nebo se nechat 

vyplatit.  

"V něčem se to podobá HitHitu nebo 

Kickstarteru, kde lidé vkládají peníze do věcí, 

které by rádi jako spotřebitelé viděli na trhu. 

Nicméně tam získávají jen dobrý pocit. U nás 

se stávají investory a získají i finanční 

zhodnocení," uvádí Lauren, jež dává příklad 

pivovaru Zvíkov, na který se právě sbírají 

peníze. 

 

Více na http://ihned.cz 

 

 služby rozšíří. 

PKO bude už druhou polskou bankou v Česku. První byla mBank, která na trh vstoupila těsně 

před krizí. Během svého fungování nabrala přes půl milionu klientů. Zaměřuje se ale hlavně na 

internetové a mobilní platební transakce a úvěry pro drobné klienty.  

Více na http://ihned.cz 

Úvěry z kontokorentů a kreditek jsou dražší než před krizí, banky je zlevnit 
nechtějí 

Růst ekonomiky nebo krize, úvěry z kontokorentů                 

a kreditních karet jsou pro Čechy pořád stejně drahé. Banky 

dokonce tento typ rychlých a pohodlných půjček letos ještě 

zdražily. Podle květnové statistiky ČNB lidé platí za úvěr z 

kontokorentu průměrný úrok 17,92 procenta ročně, v případě 

úvěrů z kreditek, které klient nesplatí v bezúročném období, 

dosahuje průměrný úrok  24,24 procenta ročně. 

Ještě těsně před příchodem krize v roce 2008 šlo na účtu 

"zajet" do minusu za sazbu pod 14 procenty ročně. To 

odpovídalo průměrnému úroku, za který banky tehdy půjčovaly 

standardní spotřebitelské úvěry. V Česku tak kontokorenty a kreditní karty zůstávají z úvěrů jediné, 

na nichž banky drží vysoké sazby. Průměrný úrok spotřebitelských půjček podle ČNB v květnu 

klesl na 10,14 procenta. A průměrná sazba hypoték podle Fincentrum Hypoindexu byla v červnu 

dokonce 1,87 procenta. 

Důvodem drahých úvěrů z karet je podle ekonomů slabý tlak klientů. Lidé si kontokorent             

a kreditku pořizují spíš jako rezervu. A ti, kdo ji nakonec využijí, výši úroků neřeší, protože se 

chtějí zadlužit většinou do výplaty a příslušný roční úrok v řádu dnů a týdnů jim nepřijde moc 

vysoký. 

"Úvěry z karet považují lidé stále za levnější řešení než půjčky od nebankovních firem. U těch je 

roční sazba i více než 1000 procent," tvrdí Ondřej Hák, ředitel úvěrových produktů Equa bank. Ani 

pro banky podle něj nejde o favorizované produkty, přes které by chtěly víc půjčovat. "Svým 

charakterem jde o poskytnutí úvěrových rámců, u nichž banky nevědí, zda je klienti využijí. I tak 

je ale musí zahrnout do úvěrů a tím se jim zvyšují náklady na kapitál. Proto velký obrat v sazbách 

nečekám," vysvětluje. 

Podle statistiky ČNB na kontokorentech banky ke konci května rozpůjčovaly 15 miliard korun, 

což je meziročně zhruba o jednu miliardu méně. V případě kreditek objem úvěrů meziročně vzrostl 

na 21 miliard. U těch je bankovní statistika ovlivněna zaúčtováním zhruba osmi miliard úvěrů 

společnosti Cetelem v červnu 2015, která se stala bankou roku. 

Více na http://ihned.cz 

FINANČNÍ GRAMOTNOST 

Průzkum ukázal na alarmující nedostatky Čechů ve finanční 
gramotnosti. Lidé tápou u inflace i zhodnocování penzijních fondů 

Výši inflace, která vyjadřuje růst cen v ekonomice, dokáže správně odhadnout jen necelá 

desetina Čechů. Tento ukazatel je přitom důležitý zejména proto, aby lidé obecně věděli, o kolik 

méně nebo více zboží a služeb si ve srovnání s  minulostí mohou za svoje peníze koupit. 

Míra inflace kromě toho spolurozhoduje například o tom, o kolik se zvýší důchody, nebo se 

podle ní dá určit, zda se prostředky uložené v penzijním fondu reálně zhodnotily. 

Průzkum provedený na základě metodiky OECD agenturou ppm factum pro ministerstvo financí 

ukázal, že dvě třetiny Čechů inflaci nadhodnocují. Nejčastěji si myslí, že se inflace pohybuje mezi 

jedním a třemi procenty. Průměrná roční inflace přitom naposledy byla nad jedním procentem v 

roce 2014, loni dosáhla jen 0,3 procenta. 

Důsledky inflace dokáže správně odvodit 59 procent lidí. Že si při růstu cenové hladiny budou 

moci za stejné množství peněz koupit méně zboží a služeb, ví hlavně lidé s vysokými příjmy. 

Naopak 11 procent lidí vůbec neví, jaké má inflace dopady. Dalších téměř třicet procent Čechů si 

myslí, že by v případě inflace dostali z bankovního účtu méně peněz, než na začátku vložili. 

Růst všeobecné cenové hladiny souvisí také se zhodnocováním prostředků v penzijních fondech. 

Inflace, která je vyšší než výnos fondu, peníze reálně znehodnocuje. Klienta v takovém případě 

může dostat do kladných čísel jen státní příspěvek, pokud nějaký dostává. 

Respondenti v průzkumu ovšem dostali otázku směřující také na to, zda lze budoucí výnos fondu 

předpovídat z jeho předchozích výsledků. Modelový fond v roce 2010 vykázal výnos 1,7 procenta 

ročně, v každém dalším roce byl výnos o jednu desetinu procentního bodu vyšší, v roce 2014 tedy 

činil 2,1 procenta ročně. Na základě těchto údajů si více než polovina lidí myslí, že i v roce 2015 

výnos poroste. Pouze 13 procent lidí správně odpovědělo, že na základě předchozích výnosů fondu 

nelze rozhodnout, jaký bude výnos v dalším roce. 

 Více na http://ihned.cz 
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